

[Text]

people there and no move is made by the Cypriots or by the Turkish government to get back to the negotiating table to try to resolve the difficulties.

• 2155

Mr. Patterson: One of the questions was not answered. Have there been any concerted efforts made by the international community or by Canada to try to have a political settlement achieved in Cyprus?

Miss MacDonald (Kingston and the Islands): Oh, yes. In fact I think the question was to be raised again in the United Nations very soon.

The discussion again is back in the United Nations and pressure is continually being exerted.

Mr. Patterson: Thank you.

The Chairman: Mr. Caccia.

Mr. Caccia: Mr. Chairman, I would like to ask the Minister, on the subject of disarmament, whether it is her intention to continue the policy outlined by Canada at the disarmament conference at the UN in May, 1978; whether she and the Government of Canada will take the same position and pursue that line of approach which could be safely termed that of gradual suffocation.

The Chairman: Miss MacDonald.

Miss MacDonald (Kingston and the Islands): Mr. Caccia, the committee on disarmament—I guess it is the first committee in the United Nations—has been dealing with this subject very thoroughly over the past few weeks and Mr. Geof Pearson who is the head of our delegation or our representative on that committee has been working with these and other proposals. I think there is some disappointment as to the degree of advancement that has been made, but it has not tempered our efforts to try to bring about more.

Mr. Caccia: Yes. Through you, Mr. Chairman, I am aware that one of the four aspects has been referred to a special committee of which Mr. Pearson is a member. But my question is of a broader nature and it is really to seek from the Minister a commitment as to whether or not she and the Government of Canada will take the stand taken by the former Prime Minister in May, 1978 on disarmament, and will continue to pursue that line of approach.

Miss MacDonald (Kingston and the Islands): Certainly the question of disarmament is one of priority with us. However, one of the things that we want to see carried out, ratified, within the next while is the SALT II agreement and the agreement to get on with the SALT III discussions. These are certainly going to be the priority in the disarmament program for the present time. Whether or not new proposals can be introduced, whether or not we can persuade countries to come to grips with new proposals between the SALT II and SALT III talks, I cannot say at this point.

Mr. Caccia: Before the clock strikes midnight, would it help the Minister perhaps if I were to ask her the question in these

[Translation]

gouvernement turc ne font rien pour reprendre les négociations et pour régler ce problème.

M. Patterson: Vous n'avez pas répondu à une de mes questions. A-t-on déployé des efforts concertés au niveau international ou national pour arriver à un règlement politique de la situation à Chypre?

Mlle MacDonald (Kingston et les Îles): Oui. Justement, on devrait soulever cette question bientôt aux Nations Unies.

La discussion a été renvoyée aux Nations Unies encore une fois et on fait beaucoup de pression pour en arriver à un règlement.

M. Patterson: Merci.

Le président: Monsieur Caccia.

M. Caccia: Monsieur le président, au sujet du désarmement, j'aimerais demander au ministre si elle entend poursuivre la politique présentée par le Canada lors de la Conférence sur le désarmement tenue aux Nations Unies au mois de mai 1978; est-ce que le gouvernement du Canada aussi bien que le ministre adopteront la même position et poursuivront cette même politique qu'on pourrait qualifier de politique de l'étouffement progressif?

Le président: Mademoiselle MacDonald.

Mlle MacDonald (Kingston et les Îles): Monsieur Caccia, le comité sur le désarmement, le premier comité de ce genre aux Nations Unies, fait une étude approfondie de cette question depuis plusieurs semaines et M. Geof Pearson, Chef de notre délégation ou notre représentant à ce comité, tient compte des différentes propositions. Je crois que certains sont déçus par le peu de progrès qu'a fait ce comité, mais ceci n'a toutefois pas ralenti nos efforts.

M. Caccia: D'accord. Monsieur le président, je sais que l'un des 4 aspects a été renvoyé à un comité *ad hoc* auquel participe M. Pearson. Toutefois, ma question est d'ordre plus général et elle vise à savoir si le ministre et son gouvernement se prononceront de la même façon que l'ancien premier ministre au mois de mai 1978 au sujet du désarmement et s'ils poursuivront la même politique en ce sens.

Mlle MacDonald (Kingston et les Îles): Certes, la question du désarmement constitue l'une de nos priorités. Toutefois, nous aimerions que l'accord SALT II soit ratifié d'ici peu pour qu'on puisse entamer les discussions sur l'accord SALT III. Voilà nos préoccupations principales en matière de désarmement à l'heure actuelle. Je ne suis pas en mesure de vous dire si on peut faire de nouvelles propositions ou si l'on peut saisir les pays de ces nouvelles propositions entre les discussions sur les accords SALT II et SALT III.

M. Caccia: Avant l'heure du crime, le ministre pourra probablement répondre à la question si je réussis à la reformu-